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СУТРА СЕ
БИРАЈУ

ОДБОРИ
НАСЕЉА

УТРА, 4 јуна, одржаће се

избори за народне одборе

насеља у Београду.

После избора за рејонске и

градске народне одборнике, на
којима су узели пуног учешћа,

становници насеља око Београ-
да сутра ће бирати своје ло-

калне органе власти, До сада, у

Раковици, Железнику, Овчи,

Борчи, Крњачи, Падинској Ске-

ли, Бесном Фоку, Глогоњском

Риту, Жаркову и Бежанији би-

ло је укупно 132 одборника.

На сутрашњим изборима иза-:

браће се укупно, у свим овим:

насељима, 350 народних прет-

ставника,

Развој народне власти, само-

иницијатива и самоуправљање

народних одбора, налазили су се

увек под непосредном бригом

наше Партије. Широко учешће

наших радних људи у раду на-

родних одбора, као органа вла-
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ј Током читавог дана бирачи су могли да прате резултате избора по рејонима. у
у На слици: пред табелом у Првом рејону
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| б5А БУЉЕ ЧУВАЊЕ НАРОДНЕ ИМОВИНЕ

__ПРИМЕРИ ШТЕДЊЕИ
РАСИПНИШТВА

ПО БЕОГРАДСКНИМ ПРЕДУЗЕЋИМА

 

  

бирачким местом

 

По завршеном гласању омладина је по вела коло пред једним

ПРОТЕСТИ ТРУДБЕНИКА

 

–—— "потребичувањанародне имовине не

К
о
"

О београдским предузећима мо-
же се наићи на низ примера
како треба, али и на веома ве-

лики број примера, како се не тре-
ба односити према народној имо-

вини. Мако већина трудбеника, у-

лажући огромне напоре на остваре-
њу задатака Плана, штеди свугдеи
на сваком кораку, има још увек
примера који показују да свест о

прожима сваког нашег човека. Још
увек по предузећима и установама
има случајева да се народна имови-
на растура, упропашћује или се
-немаран однос према њој посматра
равнодушно.
Штедња у индустрији и производ-

њи уопште има велики значај за о-
стварење Петогодишњег плана.
Штедњом сировина, алата, машина

и разног материјала, радни људи о-

могтућују успешније остварење свих

задатака,

радника на више разбоја, пуштен»

је у Рад две стотине разбоја, који

су до тада стајали у индустрији мо-

тора, у Раковици, дошло је до за-

стоја у изради камиона, услед неис-

поруке неких делова из иностран-

ства, и радници су уз помоћ инже-

њера и техничара освојили самиве-

лики број нових делова и тиме ом)-

гућили даљу произволњу камиона.

Трудбеници трикотаже „Дунав"
користећи отпатке, који су се рани-

је бацали, израдили су три стотине

комада дечјих хаљиница и разних

вунених ствари, и тиме уштедели

До» сада су трудбеници Београда У друга предузећа не могу да дођу до | од прошлих, до сутрашњих из- 3 ша Савезна влада предузме све ме- грађана у земљама Коминформа ко- грађанима братске, социјалистичке
остварењу задатака Џетогодишњег тог, за њихов рад, важног матери Е бора те: биогокфује; које су. ре за спречавање сличних злочи- ји доследни мирољубивој политици Југославије.

плана показали низ дивних примера јала У истом магацинустоји још од а ' : начких поступака. ,
. + ш : познате, исписане су кроз дуго-: .

како се треба односити према на 1946 године нераспакован, нов, ко : | ; | у кроз ду : Радни колектив фабрике медицин ЈениВАРАНИИЛАВМММАМИМИПИЛИИМММАМАМАМАПЛМММАААРААММПЛЛАМММАММАПАЛАМИМАМАНАРМАПИПИРМАМАРАМАМИМАМИММММААРВРАПАПвУРаван

родној имовини, како треба штеде- пир-апарат. Док овај апарат ту не- : трајан и напоран рад пун ства- : пктинетиенана ђ . С- те

ти на свим пољима рада. У преду- потребно стоји, друга МЕ | ралаштва, За њихова имена зна: а" ру и уређаја „о утје-

: » : о- ч копир-апарате из иност - : ка" пише свом протестном теле-
зећу „Стаљинград“, на пример, б РУЧУЈУ Р р се на свим радилиштима: при-: ' У р
љом организацијом рада, преласком ства. 5 :  граму: ез лтати И О >ликом подизања нових фабрич-: 5

: „ХЖапшења и прогањања наших

око милион динара, У Комбинату ника. ,

била задатак да једну машину о~ јвесвевововњоввевоновевнввнвеоновјоннноне :

|
|

праве за тридесет дана, п они су | 1 36.533 97,94 96,24 3,76 ·

тај посао завршили за осамнаест Живост на обалама Саве по зато 97,12 95,76 ЈА
дана. У Народној банци Србије, на

предлог службеника Добросава Вуч- , ит — 1 39.189 95,26 95,89 411

ховића, упрошћен је радна евиден-

5 |

тирању порезе и тиме је уштеђеноу
1 3.849 94,32 94,69 5,31

"материјалу 242.000 динара и 78 рад-
у 37.158 96,36 95,63 4,31

них места годишње. МТ 26.082 95,41 95,82. 4,18
У графичком предузећу „Култу- “1 2 "ра" направљен је један шаблон за

1.656 87,50 96,80 3,20

састављање корица за полуплатно.
УП 24327 Врла пе 256

Тиме је у продуктивности уштеђено .
за 15 од сто, а квалитет рада побољ-

ТХ 6.278 87,09 87,88 12,12

шан је за50 од сто. У предузећу х 5.753 " 00,62 96,76 3,24
„Политика" раније је за три месе-
ца трошено 12.000 литара бензина,

Железник 2.424 75,72 98,88 1,12

а штампано је мање листова, док се РаЖИвИЕ 4614 алав 8 56:

сада штампа већи број листова, а

потрошња “емзина сманена је на

4900 литара.

Таквих и сличних примера има

још много по предузећима Београда.

Али, насупрот њима, свакодневно се

срећу и примери рђавог односа пре-

грађевинско предузеће „Дело"
пустило је, немајући
радне снаге, у априлу месецу
службеника и исплатило им плате
унапред. У истом месецу предузеће

је примило 39 нових службеника;и

дало им плате, чиме је платни фонд
пробијен за 39 месечних плата,

У грађевинском предузећу

градилишту зграде „Борба",

гради „Комграп",

ви бетонски,
грађа дрвеног крова за 3/4.
У штампарском предузећу „Рад“

којестоје у магацину хемикалије,
овом предузећу нису потребне, док

Оваквих примера немарнот одно-

са према народној имовини сваког

дана је све мање, али горњи приме-

ри показују да се још увек у рад-

ним колективима мора водити бо-

ба за бољи и правилнији однос пре-

ма народној имовини Расипање раз-

нот материјала, сировина, алата, го-

рива, мазива, немаран однос према

машинама, све то умањује резулта-

те, утиче неравномерно на наше ро-

бно-новчане фондове, а тиме и на

животни стандард наших трудбе-

 

добар план

„По-
лет" троши се за гориво у мензи
грађевински материјал, који се још

може употребити. Исти је случај и

са предузећима „Комграп' и „Бео-

град“, За мензу се троши грађа која

се још 40 од сто може користити. На

коју
инвеститори

пројектант су решили да се одбаци

већ скројен дрвен кров и да се ста-
Тиме је упропашћена

от-

125

мократизације и контрола

на власти.. ,
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"ке за народне одборнике.

дационим

и
них задруга, бораца

живот у нашим селима.
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за људе ових крајева.

селу, нова газдинства

ких радних задруга,

чине и нераднике, који

дак наше домовине,
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сти, потврђује нам да је у пот-

пуности остварен принцип де-

на

родних слојева над радом орга-

Људи ових насеља, на избор-:

ним конферевцијама, предлага-

ли су најзаслужније трудбени-

По-
ред радника из индустријских

ми других предузећа, на канди-

листама налази се и

већи број сељака, чланова рад-

за нози

То нису нова лица, непозната

Њихов

досадашњи рад, њихове биогра-

фије исписане су у раздобљу

ких зграда, домова културе на

сељач-

освајање

нових производа и друго. То су

људи, који ће, упорно водити

борбу против бирократије, ра-

дити на проширењу и продуб-

љавању наше народне демокра-

тије и отстрањивати све штето-

коче:

изградњу социјализма и напре-
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против нечовечних поступака
Вест о убиству Димитрија Дими-

тријевића и Јосипа Плешеа у чехо-
словачким затворима изазвала је у
редовима свих наших грађана талас
огторчења, протеста и гнушања над
тим нечовечним поступцима. Отада
није прошло ни једне конференције
ни масовног састанка на којима труд
беници нису изражавали негодова-.
ње против таквих метода, поздрав-
љали све мере наше Владе за за-
штиту живота и безбедности наших
грађана у источним земљама и исти-
цали херојску смрт двојице Југосло-
вена, које ни зверска мучења нису
могла поколебати.

У многим предузећима, и устано-
вама одржани су протестни митинзи
са којих се упућују телеграми Са-
везној влади, другу Титу и Народ-
ном фронту Југославије. Шаљу се
и многа писма из свих крајева на-
ше земље. Трудбеници траже да на-

држављана и претставника у Чехо-

словачкој јасно показују каквим се

средствима служе поборници Резо-

луције Информбироа да би доказали

„правилност“ своје политике. По-

здрављамо храбро држање наших

другова који се нису дали уплашити

пред малтретирањима којима су

свакодневно подвргнути и то баш у

земљи за коју наш народ има наји-

скреније и братско осећање,"

Своје негодовање због убистава у

 

Чехословачкој изразили су грађани

и на многим предизборним конфе-

ренцијама за: избор народних одбора

у Београду. Са конференција су се

слали и протестни телетрами.

Радници фабрике „Авала" пишу:

„Ми, трудбеници фабрике кувера-
та „Авалапоздрављамо одлуке на-
ше Владе да узме у разматрање не-

ке мере које ће прадузети да би на

тај начин заштитила наше званичне

претставнике од малтретирања и

прогањања, која се свакодневно над

њима спроводе од стране званичних

органа влада коминформовских зе-

маља,.

Исто тако, ми поздрављамо херој-

ско држање наших претставника и

наше земље достојно се држе и на

тај начин одговарају на све те не-

културне и нечовечне поступке вла-

да коминформовских земаља."

Протестне телеграме и писма

упутили су још мноти радни колек-

тиви у Београду. Мучко убиство У

Чехословачкој само је још више у-

јединило наше људе у борби коју

данас воде за истину и равноправ-

ност народа. Сви ови догађаји пока-

зали су да се народ који се бори за

праведну ствар не може застрашити

никаквим поступцима. Исто тако У
свим својим протестима наш народ

је јасно рекао да је свестан да че-

не подржава 0о-

поступке

хословачки народ

вакве нечовечне

народне одборе
У. десет рејона Београда, као и у Железнику и Раковици, одржани

су 28 маја избори за Градски народни одбор. Исто тако, изабрани су и

рејонски народни одбори. За Градски народни одбор гласало је укупно

282.611 бирача, односно 94,01 од сто. Од тога је за кандидате

фронта гласало 95,79 од сто, а у кутију без листе 4,21 од сто,

Резултати избора за Градски народни одбор по рејонима су следећи:

За рејонске народне одборе укупно је гласало 275.281 бирача, одно-

сно 94,31 од сто. Од тога за кандидате Народног фронта гласало је 95,27

од сто, а у кутију без листе 4,73,

Резушкгати у«бора за рејокске народна удборе по рефенима су следећи:

  

ма народној имовини, примера ра-

Па ; | о ос по

сипања и упропашћавања. Највише
Ј купи ВНТоТЕ

примера астурања и слабе штедње

укупно закандидате Укутију

а по грађевинским предузећима,
а мера име А а

ако, на градилишту "Филмског

3 |

Града, који Мотравује Грађевинско
1 3.763 отаа а 17

На „Дело", лежи разбацано.
ш 38.047 94,67 95,23 4ат

ја комада поломљених цигала,
које су се изломиле због непажљи-

Ни ла от ма н

вот истовара, У Дому РрарениЕн М 37.117 96,36 94,67 5,33

ученика, ту на истом градилишту,
1 |

пепеваНИлика зењу
Уа 26.074 95,39 95,23 ат

це цепају даске и њих ложе за ку- УП. 21.676 87,58 ОБ .

вање хране. У Каменичкој улици,
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на градилишту зграде Контролне ко
Ми 24.320 89,90 97,59 2,41

мисије, Коју ТРАДА Брвдијеће, „је“ НАњи Ра не | 1Х.. 6269 87,09 86,5 13,3
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РАДСКА конференција Афж-а
Београда, одржана 30 маја,

ла је годишњи рад ор-
ганизације жена и донела многе
важне закључке за будући рад. На
конференцији се расмотрио и доса-
дашњи начин руковођења органи-
Ззацијом жена, као и питање разви-

_ јања самоиницијативе основних ор-
ганизација. Спровођењем свих за-
кључака а нарочито нових метода
рада организације жена још више
ће развити своју делатност на о-
купљању жена Београда.
На конференцији је другарица

Маја Јанкес поднела извештај о
раду АФЖ-а Београда.

Читав рад организације жена био
је разноврстан и био је усмерен ка
покретању политичког рада са же-
нама на њиховом политичком узди-
зању, на укључењу жена у при-
вредну изградњу, у решавању про-
блема и задатака по питању зашти-
те мајке и детета, у организационом
учвршћењу организације АФЖ-а.

Организација жена борила се,та-
кође, са синдикалном организацијом
против кршења уредбе која се од-
носи на женску радну снагу. У на-
штим предузећима и установама би-
до је многих случајева таквог пре-
жршаја, На пример, у фабрици
Анђа Ранковић" утврђена су два

блучаја побачаја услед непреме-
штања трудне жене на лакши п)-
сао. У предузећу „Корушка“ уста-
новљено је у децембру 1949 године
да трудна жена ради на тешком
послу.

Ови случајеви исправљени су на
интервенцију Месног синдикалног
већа и Повереништва рада и такве
случајеве углавном је проналазила
и инспекција рада Месног већа, Али

има велики број сличних случајева
који се не дознају и организација
жена, заједно са синдикалном ортга-

низацијзм, треба свакодневно да
проверава и контролише извршење
уредбе које се односе на заштиту
мајке и детета и да траже да се
жршиоци тих уредби позову на од-
говорност.

Организација жена пружила је

велику помоћ дечјим установама,
водила бригу за школску децу 26-.
јашњавајући женама значај роди-
тељских састанака и стварјући ак-
тиве за помоћ школи у основним ор-
ганизацијама.

У току прошле године учињени
су озбиљни напори да се поли-
тички рад у АФЖ-у оживи и укло-
ни појава свршавања појединих
ствари без много политичког обја-
шњавања. У другој половини 1949

године политички рад био је поја-

чан разним предавањима, семинари-
ма, конференцијама и саветовањи-
ма. Тражене су такве форме прекз
којих би најлакше могли да оку-
пимо нове жене и отклонимо разне
предрасуде код њих.

Али и поред резултата у полити-
чијим раду, читава та делатност раз-
вијала се неравномерно и била је
једностргна, У организацијама же-

на има великог дуплирања са радом
Народног фронта. На пример, поли-
тичке информације и предавања са
истим темама које има и Народни
фронт. Из искуства се видело да
„Углавном оне жене које су обухва-

ћене у Народном фронту долазе и
на предавања која организује
АФЖ. Огроман број жена схвати-
ла је улогу Народнот фронта и ак-
тивно учествује у њему. Ту чиње-

ницу треба само поздравити. Због
тога у АФЖ-у не треба прек) по-
себних читалачких група, посела,
предавања и осталих форми одва- |
јати жене од идеолошко-политич-
ког рада Народног фронта, већ све
жене у њиховом културном и поли-
тичком животу окупљати у Народни
фронт. Само так» се може дуплира-

ње рада, што је до сада био случај.
Поред неоспорних успеха рејон-

ских одбора у организацизном уч-
вршћењу, и у помоћи основним ор-
танизацијама У досадашњем раду
показали су се неки недостаци, 'Ко-
ком прошле године било је великих
организационих несређености које
су се одражавале у томе да се рад
секретаријата сводио на неколико
плаћених другарица. Владало је оп-
ште мишљење код већег броја ак-
тивиста „да то треба да сврше пла-
ћени функционери". Повећани број
плаћених руководилаца из редова
најактивнијих жена требало је да

побољша рад организације. Али сам
вачин досадашњег рада са великим
бројем неприпремљених састанака,
са администрацијом и евиденцијом,
са руковођењем из канцеларије, од-
влачио је руководства од тога да се
у једном рејону или основној ор-
ганизацији сагледа неколико основ-
них животних проблема жена и да
се на том заинтересује свака жена.

Рејонски одбори и пленуми нису у

довољној мери као руководства ра-
зрађивали поједина питања, и на о-

снову тога доносили закључке за
рад, Рад се сводио на круто прено-

шење директива и на врло узан и

мали број активискиња које су има-

ле и других задужења.

У развијању организационих фор-
ми у основним организацијама ишл»
се ка стварању великог броја ак-

тива. Међутим, активи нису разви-
јали свој рад стално и нису окуп-
шали у довољној мери жене. У јед-
ној основној организацији имамо
жена разних професија: домоћица,

Радница, лекара, професора, инже-

њера итд, Такве жене не треба
звати стално на разне састанке и
давати им сталне задатке које оне
ве желе да раде. Одбори основних
организација немају потребе да
стално расправљају иста питања са

истим кругом жена. Конференција
жена једне оснсвне организације

може да буде ређа, али добро при-
премљена и на којој ће се окупити
све жене из те организације. Такве

о
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конференције одбор може одржа-
вати кад дискутује о плану, пред 8
март, пред Дечју недељу. Исто та-
ко, и састанак одбора основне ор-
ганизације не мора да се одржава
по једном одређеном шаблону сваке
недеље у исто време како би се
пренеле „директиве“ из рејонског
одбора. Рад одбора основне органи-
зације треба да.је такав да из про-
блема живота жена и деце из те ор-
ганизације црпе садржај свога рада.
Пошто се главни рад у организа-

цији свео на плаћене функционере
рејонски одбори су само преносили
директиве не основне организације
што је шаблонизирало у извесној
мери рад и није привлачен све ши-
ри круг жена на остварењу разних
задатака. Због тога се отсада укида-
ју плаћени функционери у Град-
ском и рејонским одборима АФЖ-а.
Одбори основних организација тре-
ба да развију што више самоиници-
јативе у своме раду, а рејонски од-
бори да им помажу.
Градски и рејонски одбори уз о-

вакав начин рада основних органи-

зација, треба више да разрађују за-
датке и пружају помоћ на терену.
Координација са рејонским и ос-
новним организацијама Народног
фронта мора да постане сталан си-
стем рада.

ж
У дискусији по извештају говори-

ла је и другарица Вида Томшич
претседница Централног одбора
АФЖ-а Југославије. Она се осврну-
ла на неке недостатке у раду одбора
АФЖ-а. Није потребно кочити рад
састанцима већ читаву делатност
пребацити на решавање проблема
живота жена на терену, које ће са-
ме одлучивати шта треба да раде.
На тај начин ће се мобилисати и
оне жене које су до сада стајале по
страни, а у ствари нису биле по
страни, већ су радиле на изградњи
социјализма, али су биле ван са-
станака. Дешавало се, рекла је дру-
тарица Томшич, да се мајке одваја-
ју од деце ради доласка на конфе-
ренцију, а често су конференције
биле ради конференција. Конферен-
ције могу бити и ређе и тромесечне,
али треба да решавају оне задатке
које ће наше жене осетити као бли-

ске. Исто тако Београд нема мате-

ринског дома који би служио не са-

мо женама Београда већ и околини

града. То треба да буде брита

АФЖ-а. Што се тиче старања за де-

цу док је мајка на раду, могла би

да се боље организују итралишта за

децу и чување деце у њима.

  

    

  

 

пројект за парк
код Ветеринарског

факултета
ЕЂУ оне објекте, на чијем се пла-
нетрању н пројектовању радило
дуже него што је потребно да се

сам објекат заврши, спада и парк код.
Ветеринарског факултета.
Уређење парка код Ветеринарског

факултета је давна. жеља грађана Че“
гвртог рејона. ј
Међутим, и поред тога, за годину да»

на није готов ни пројекат.

Радове на уређењу овог парка води“
ла је Управа за зеленило и градске
пракове, На основу пројекта ове упра-
ве, отпочели су прошле године чла-
нови Фронта са радом. После извесног
времена, пошто је прилично урађено,
даљи рад је обустављен.
Урбанистички завод НР Србије није

се сложно са пројектом стручњака У-
праве за паркове и ставио је своје при-
медбе. По мишљењу Завода први про“
јект није био добар зато, што није
предвидео да парк треба да служи за
пролаз између Улице Франше д'Епереа
н Булевара Југословенске армије за
стаднон „Партизана“ и што је сувише
степеница.

И уместо да пројект буде брзо готов,

тако да чланови Народног фронта могу

да раде још од пролећа, он још није

готов, тако да ће тежиште радова бити

У јулу и августу — по највећим вру“

Озелењавање и засађтвање

парка моћи ће да сеобави тек на је“

сен. Тако ће овај парк бити уређен

тек крајем ове године.

ћинама.
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Почели су изградњу
своје културно-
просветне сале

ИЈЕ једноставна ствар, нити је

лако, отпочети изградњу Јед-

ног већег објекта сопственим

снагама чланова Народног фронта.
- За такав подухват потребно је до

бро познавање својих могућности,

и својих снага, расположења људи

У основним организацијама, њихо-

вих тежњи и потреба. Али када

нека жеља наших грађана почне

да се појављује као предмет разго-

вора у разним осневним организа-

цијама она се постепено претвара у

захтев, У вољу тих људи који не

познају препреке у изградњи и не

знају за „немогуће“,
А чланови Фронта Првог рејона

имали су једну жељу, коју су хте

ли, на сваки начин, да остваре —

изградити културно-просветну салу

у своме крају.
— Ама, можемо ми и више да

створимо, а не само то — говорили

су они самоубедљиво, — Него, нека

се то унесе у план, Потребна нам је
та сала као хлеб!
Планом је било предвиђено да

Народни одбор Првог рејона да ин-

вестиције за изградњу сале, Међу“

тим, велики задаци изградње, у о-
вој години, који су били предвиђе-
ни у рејону, потиснули су њихов
захтев. Изгледало је да ће њихова

жеља морати чекати идућу годину.
Али фронтовци нису хтели да оду-

АААТАААТАТАС..

Када ће битиготов

|

На градилишту Филмског града, који изграђује Грађевинско

 

предузеће „Дело",
лежи разбацано 25.000 комада поломљених цигала.

заиеинЛААМААИМММААААААААММАМАВАМАМААМААРАИМААРАРРоеаааеввевее

НИ ВОДУ НЕ ТРЕБА РАСИПАТИ

Најмање ошицање чесме — 100 литара
непотребно ушрошене воде дневно

РЕ неколико дана билесу У

Београду велике незапамћене

врућине, а максимална темпе-

ратура достигла је 34,3' С, што је

изазвало неминован пораст потрош-

ње воде. Водовод је био спреман за
наступајућу сезону и може се рећи

да је у погледу производње воде ове

године постављен рекорд. Резултат

је био 212 литара пијаће воде по

становнику на дан, што неоспорно

претставља видан успех. Ако се у-

пореди потрошња воде са најтопли-

јим даном у мају 1939 године, онда

је она премашена са 83 од сто, а са

најтоплијим даном целе 1939 годи-

не премашен је са 72 од сто. Ако се:
узме најтоплији дан у мају 1949 го-

дине, потрошња је повећана за 23,2

од сто, а ако се упореди са најто-

плијим даном у 1949 години, то је

био 31 август, повећана је за десет

АИАААТ

од сто. Ове цифре говоре да је Во-

довод способан да редовно снабдева

Београд довољним количинама воде.
Исто тако, инвестициони план кап-

таже бунара за 1950 годину извршен

је до данашњег дана са 90 одсто, а

годишњи план до прве половине ју-
на за 100 од сто.
Међутим, многе кућне инсталаци-

је у неисправном су стању. Цуре

клозети, цуре чесме, цуре купати-
ла. Најмање отицање чесме износи

1 кубни метар (1.000 литара воде на

дан) која се непотребно просипа. Са-

мо у осам зграда у Кнез Михаило-

вој улици у којима је контролиса-

на потрошња воде, утврђено је да се

због неисправних инсталација днев-
но расипа око 30.000 литара воде.

Расипање се врши и отакањем воде

да би се добила хладнија, Међутим,

то је потпуно погрешно. Вода се до-

 

НОРИШЋЕЊЕМ ВЕЋ УПОТРЕБЉЕНЕ
ХАРТИЈЕ — ПСВЕЋАЋЕ СЕ ЊЕНА

ПРОИЗВОДЊА
АРТИЈА се данас троши свуда

и на сваком месту. Њу троше

ђаци по школама, факултети-
ма, троше је службеници по устано-

вама. Велике количине хартије тро-

ше се по разним продавницама за
увијање робе. Но највеће количине
троше се за штампање књига, часо-
писа и новина.

Ми немамо довољно сировина да
производимо хартију у оноликој ко-
личини колико је нама потребно. А-
ли, ми би могли да производимо ви-
ше, ако би се сва већ употребљена
хартија поново користила.

По нашим домаћинствима, по шко-

лама, установама, предузећима и по
улицама има много отпадака харти-
је. Ти отпаци могу да послуже као
сировина за добијање нове хартије.
Кад домаћинства, установе и преду-
зећа не би бацали већ употребљену

хартију. него је скупљали и слали

У фабрике за ппераду, добили би
тоне нове хартије.

Чланови Фронта Београда дали су
крупан допринос нашој индустрији
сакупљајући разне отпатке, као:
старо гвожђе, крпе, стакло и хар-
тију. Само у току прва четири ме-
сеца ове године чланови Фронта
Београда сакупили су 11.907 кило-
грама старе хартије. Том количи-
ном обезбеђено је добијање нове
хартије, а поред тога уштеђено је

· око 3.600 килограма дрвета, јер сва-
ка тона старе хартије уштеди око
300 килограма дрвета за огрев.

Акција сакупљања отпадака, ме-
ђу којима и хартије, не треба да има

кампањски карактер. Напротив, та

акција треба да се спроводи непре-
стано, свакодневно. Поред сакупља

ња старе хартије може се много у~
штедети и рационалнијим коришће-

њем хартије уопште. У том погледу
Градско саобраћајно предузеће да-
ло је добар пример штампањем

трамвајских карата знатно мањег
формата него раније, чиме је уште-
"Ђено хиљаде килограма хартије. Мо-

гле би и остале установе које раде
са картама (позоришта. биоскопи и
фискултурне организације) да штам-
пају карте мањег формата. Поред
тога, разноразне плакате, којих има
свуда по нашим улицама, могле би
да се смање и по броју и по форма-

ту. а кад постану неактуелне треба-

ло би их скинути и слати на пре-

раду.
Велике количине “артије уштеде-~

ле би се и правилнијим, мање биро-
кратским пословањем појединих
предузећа. Дешава се да се у неким
предузећима или установама пишу

не много важни записници у пет —

шест примерака, иако би био дово-
љан један или два, Поред тога. раз-
ни извештаји, често не тако потреб-
"ни, куцају се у више примерака и
пишу се далеко чешће него што је
то нужно.
Уштедом хартије свула где је то

могуће — а могућности за то су вео-
ма широке — даљим сакупљањем

отпадака, који користе као сировина
за производњу нове хартије, ми ћемо
донекле умањити оскудицу у том
важном артиклу, а поред тога моћи
ћемо и да смањимо увоз хартије,

бија из дубинских бунара или из
реке Саве. Температура подземне
воде је, без обзира на спољну тем-
пературу, стална и износи 10 С и
она углавном утиче на вариране
температуре пијаће воде, која пре-
лази каткад 20'% С, док је преко зи-
ме вода и испод 5" С. Вода прили-
ком приуготовљавања и потискива-
ња кроз цеви не мења своју темпе-

ратуру, те је, према томе, непотреб-
но отакати је, јер се тиме не добија

свежија вода, већ се само узалудно
иста расипа. Мако су главне водо-
водне цеви дубоко укопане, темпе-
ратура воде се не мења с обзиром
да је велика брзина којом се вода
кроз главне доводе креће и са истом
температуром доспева до сваког то-
чећег места. Али дешава се да по-
једини несавесни грађани пре за-
хватања воде отачу узалуд велике
количине или исту користе за хла-
ђење других пића. Тако је крзнар
Милан Аћимовић. из Кнез Михаи-
лове улице број 23, на дан 27 апри-
ла, у 10 часова пре подне, ставио
литар вина под чесму и хладио га,
јер каже „ла није он крив што ка-
фемџија није расхладио вино“.

Даље, услед неосноване велике
потрошње на појединим вишим
спратовима није долазила вода у ја-
ким млазевима и због тога су се пра-
виле непотребне залихе, што је изи-
скивало већу потрошњу но нормал-
но, јер су се те залихе увече проси-
пале и узимале нове. Тако су кон-
тролни органи Водовода и народних
власти установили у Улици Госпо-
дар Јенрђемовој број 35/У, стан број
13, код Перушић Ђорђа, пуну каду
воде па и то није било довољно, већ
је славина над кадом била отворена
и вода је цурила, а кроз испуст у
кадивишак воде ишао је у канали-
зацију, У истој згради, у стану број
4, цуре два клозета, а скоро у сва-
ком стану су неисправне инсталаци-
је. Или, на пример, у Улици 14 де-
цембра, број 3610. у стану Радми-
ле Ранитовић, препунила се када и
направила читаву поплаву у згради,
Исто тако, имамо  расхлађивање

башти и дворишта ла би се освежи-
ли. Тако, у Лозничкој улици бр. 12,
полива се башта и залива цвеће и
тераса у десет часова пре подне
Овде. морамо напоменути да се из-
весне улице перу, али то није пија-
ћа већ печна вола слепијално за те
сврхе. Ни у лржавним прелузећи-
ма и надлештвима није боља ситуз-
ција.
И сами грађани треба да поведу

рачуна о расипању воде и да пре-
дузму све мере да се то расипништво
спречи, Уколико то не помогне, он-
да такве штеточине треба позивати
на одговорност.

Д. А. Павловић
директор водовода

стану од своје намере. Пошли су 9-

ни у Извршни одбор града Београ-

да, изнели свој захтев, и успели да

добију материјал и новчана сред-

ства, Радну снагу морали су сами

дати, и стручну и нестручну, обез-

бедити превозна средства за пре-

воз материјала.

У свим основним организацијама

фронтовци су срдачно прихватили

одлуку Извршног одбора Фронта

Првог рејона да сопственим снагама

изграде салу. Извршни одбор Фрон-

та Првог рејона, у присуству струч“

њака, разматрао је план изградње,

предвидео потребну радну снагу и

све остало што је потребно за такав

објекат. Основана је и управа ра-

дилишта са петнаест лица, на челу

са повереником грађевина Првог

рејона, која је била дужна да руко-“

води изградњом. У овом одбору

сваки је добио једно задужење, би-

ло за транспорт или за радну сна-

гу, док је неко водио бригу о инве-

стицијама. Доцније је, преко основ-

них организација, извршен попис

стручне радне снаге у рејону. ПУ43=

пешан завршетак рада стручних

курсева обезбедио је довољан број

младих зидарских и тесарских бри-

гадиста. А радилиште је било већ о-

кићено заставама, колицима се пре-

бацивала земља, коју су камиони

разносили, Свакодневно на ради

лиште излазило је осамдесет до сто

бригадиста.

Читав мај месец пролази у при“

премним радовима. Требало је те-

рен од три стотине квадратних ме-

тара спустити за један метар ви-

сине, јер је био исувише уздигнут

и због тога су били немогући ра-

дови на копању темеља. А за тај

припремни рад, требало је избацити

преко пет стотина кубних метара

земље са овог терена и пребацити

их возилима У друге делове рејона.

У својим основним организација-

ма кочијаши су се бројно пријав-

љивали за превоз ископане земље.

Марљиво су радили и шофери, са

камионима рејонских предузећа, на

том истом послу. Изграђујући кул-

турно-просветну салу по плану, сви

су они настојали да временски не

изостану иза изградње, да план не

подбаци. Знало се сваки дан коли-

ко треба шта учинити и колико је

бригадиста потребно за који и ка-

кав посао, На седници рејонске у-

праве радилишта решено је да за

седам дана буду завршени сви при-

премни радови. То значи почетком

јуна ударити темеље згради, а онда

— зидове горе!

Људи су на радилишту, радећи

по норма-часовима, стално, до сада,

пребацивали норму за 20 до 30 од

сто. Пребацивање норме није обич-

на ствар, због тога што се убрзава

рад на радилишту, што се планови

брже остварују. што се добија ви-

ше у времену. Све то заједно одре-

ђује даље планове, њихово успеш-

но испуњење, и могућности још ус-

пешнијег стваралаштва сопственим

снагама.
Простор у Скендер-Беговој улици

већ је добио изглед правог радили“

шта, Кроз досадашњи рад, спрове-

ден је водовод, са водом за пиће и

умивање, подигнут клозет, затим

канцеларије за управу радилишта,

магацини за смештај алата и кре-

чана.
Предвиђају се и новине на ради-

лишту културно-просветне сале. У

самом кругу радилишта подићи ће

се продавница воћа и поврћа за

бригадисте и мали бифе, које ће

точити свакодневно педесет литара

пива. Тиме се чини један корак у-

напред уопште на нашим радили-

штима, где се бригадистима све ви-

ше омогућује боља услуга и пријат-

нији рад. Разгласна станица, која

ће бити ускоро постављена, даваће

у својим емисијама, сем такмичар.

ских извештаја.о постигнутим ус-

песима, веселе и ведре мелодије за

бригаде. На радилишту ће бити ис-

такнут генерални план изградње

културно-просветне сале, у виду

графикона, где ће се свакодневно

приказивати остварење задатака на

овом објекту.

Друга, Трећа, Седма, Тринаеста и

Четрнаеста основна организација

воде сада битку за прелазну заста-

ву највећег градилишта У Првом

рејону. Радилиште ће служити као

пример, новог начина организације

посла,
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Хигијенско-техничкој
заштити по преду-

зећима треба
посветити више

пажње "|
–—————

истоћа радних просторија,
мензи, домова ученика у
привреди, радничких стано-

ва; проветравање просторја; набав~

ка одела, кецеља, гумених чизама,

заштитних наочара; обезбеђење ку-

патила, ормана за гардеробу; дава-

ње млека радницима, који раде на
послу штетном по здравље, све то

спада у хигијенску заштиту трудбе-

ника.

У металском предузећу „Елизо“
на Чукарици, радници раде под те.

шким условима. Предузеће „Елизо“

производи цеви за електроизолаци-

ју. Тај посао је по природи прљав,

ради се смолом, која не само што

прља просторије него их испуњава

тешким задахом. Па ипак, Управа

предузећа није скоро ништа учи.

нила да радницима обезбеди снош-

љивији рад. Просторије су прљаве,

замазане, испуњене тешким емра-

дом смоле. Иако није било тако те-

шко увести бар вентилацију, доско-

ра није ништа учињено, И радници

су проводили осам часова у смрад-

ним, прљавим просторијама. Тек

сада, уведена је у одељењу за по-

смољавање 'вентилација,

Раднички станови предузећа

„Стаљинград“ никако не личе на

станове у којима живе трудбеници.

Ти станови су прљави, неокречени,

Кревети у њима, изгледа, уопште се

не пресвлаче, јер су чаршави зем-

љане боје. О стеницама и другој

гамади, којих има овде веома мно-

го, и да не говоримо. Што је најжа-

лосније у овим становима станују

жене и оне саме ни мало се не тру-

де, нити ургирају, да се то скроз

нехигијенско стање поправи. Нису

много бољи ни станови грађевин-

ских радника предузећа „Авала“,

Радници спавају по два месеца на

истим чаршавима, зато што, како

каже Управа предузећа, не могу да

дођу на ред на прање у Градској

перионици. Мождаје то тачно, али
не би се смело помирити са тим,
него би требало отворити посебну

перионицу за све грађевинске рад“

нике, јер данашња ситуација по
њиховим становима показује да је

то веома потребно,

Иако је прописано да радници,

који раде на пословима штетним

по здравље, добијају сваког“ дана

млеко, трудбеници Индустрије пре-

цизне механике, претстављају изу-

зетак. Они никако не добијају мле-

ко.

Поред хигијенске заштите по

предузећима постоји и техничка

заштита. Међутим, ретко се где

у предузећу може наићи на те

изводе, и ретко где су обележена

опасна радна места. Најгоре у том

погледу стоје грађевинска предузе-

ћа и зато су тамо најчешћи случа“

јеви повреда и несрећа.

На једном градилишту пре

дузећа „Дело“ два радника су ру“

шила скелу, док радно место на ди“

залици није било обустављено. Рад-

ник на дизалици радио је испод

скеле са које је пала једна греда,

отскочила и убила га. Руководилац

градилишта није смео дозволити да

се истовремено руши скела и ради
дизалица. На дизалицама би се мо“

рало што пре увести заштитни сиг“

нали, и то најбоље нарочита звона,
чији се звук разликује од звукова

који се чују на градилишту. До са“

да је због тога, што су употребља“
вани као заштитни сигнали звуко-

ви који се чују на градилишту (као

удар гвожђа), неколико радника
теже и лакше повређено. Поред о
вих случајева несреће се дешавају
и на ископавању земље.

Сви ти случајеви повреда и не
срећа на градилиштима грађевин-
ских предузећа дешавају се углав-
ном због тога што радници нису
довољно упознати са свим опасно“
стима и не знају како треба да ко-
ристе заштитне мере. Најчешће
страдају нови, приучени радници.
Управе градилишта морале би убу“
дуће да поведу далеко више рачу“
на о овом проблему, да непрестано
упознају раднике са опасности“

ма, да спроведу боље техничке за-
штитне мере, да обележе сва опас“
на радна места и да науче раднике
да правилно користе сва заштитна
средства

ЈРИ ПИОНИРА

 

 
МЕ Морамо да поправимо те чесме, да не троше улудо воду. Није право

41 због њихове немарности други трпе жеђ!
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НУЗННО ЈЕ ПРЕДУЗЕТИ ОШТРЕ МЕРЕ

ПРОТАВ НРШЕЊА САОБРАЋАЈНИХ
ПРОПИСА

ЕОГРАД се сваким даном све
више шири и развија. Граде

. се и стварају нова предузећа,
фабрике и установе, За њих долази
нова радна снага са којом се пове-
Бава и број становника. Стварају се
нове улице, насеља и предграђа.
Упоредо с развојем града и повећа-
њем броја становника долази до
појачаног промета градског саобра-
ћаја. Свакодневно, нарочито за вре-
ме подневних часова, велики број
разноврсних возила креће се по
свим крајевима града. Као последи-
ца повећања саобраћајног и пешач-
ког промета и непознавања саобра-
ћајних прописа долази до саобра-
ћајних несрећа (судара између во-
зила, гажења и обарања пешака од
стране возила и друго).
Статистички подаци из области

саобраћајних несрећа, које води
Саобраћајни отсек јасно показују
колико је за првих пет месеци ове
године опао број саобраћајних не-
срећа у Београду. Међутим, подаци
исто тако показују да још увек има
несавесних грађана, возача и вла-
сника возила, који се не придржа-
вају саобраћајних прописа, Још у-
век се дешавају случајеви гажења,
услед необазривости, пијанства или
непоштовања прописа приликом
преласка улица од стране пешака,·
због брзе вожње и пијанства шофе-
ра и другог, Према добијеним пода-
цима, укупан број саобраћајних не-
срећа (обарања и гажења пешака
и судара возила) било је од почетка

године, до 29 маја, 336. Овај број је
мањи до броја несрећних случајева

за исто време у прошлој години. О-
падање броја саобраћајних несрећа
законита је појава у нашем новом
друштвеном уређењу, у коме посте-
пено нестају сви они узроци који
саобраћај чине анархичним и дово-
де до повреде грађана и материјал-
ног оштећења возила. Од укупно

(напред наведеног) броја, било је
24 смртна случаја, 48 тешких и 83

лакших повреда. Остатак чине слу-
чајеви у којима је нанета матери-

јална штета само возилима.

Често се може видети, нарочито

У главним улицама и булеварима
(Маршала Тита, Кнез Михаиловој,

Булевару Црвене армије и другима)
како пешаци прелазе коловоз на
местима која нису одређена за пре-

лаз. Поред непоштовања прописа

прелаза и кретања улицом од стра-

не појединаца, кривицу умногоме
сносе и надлежни органи власти —
дежурни милиционери, Они не пре-

дузимају довољно оштре мере да

спрече грађане у прелазу улица ван

пешачких пролаза. Често се може

_ видети како милиционеримирно по-

сматрају претрчавање улица. Тако
је, на пример, 30 априла, око 12 ча-

сова, прелазећи улицу ван пешач-

ког пролаза, задобио тешке повреде

Александар Протић, метало-стругар,

стар 19 година. За већину случајева

кривицу сносе

грађани. Од укупно 89 случајевао-

барања, колико их је било од по-

четка године, за 68 криви су про-

лазници,

Још увек услед недовољне па-

ње родитеља, могу се по улицама

видети деца, како играјући се, и-

стрчавају на коловоз готово под са-

ме точкове возила, тако да долази

до тежих повреда, па чак и смртних

случајева. Тако је шестогодишшњи

Небојша Алексић, из Карађорђеве

улице, излетео на улицу и пао под

задње точкове аутомобила, Повреда
је била тешке природе и он је на
путу за болницу умро, Овај пример
није усамљен, У свим деловима гра-
да, у свако доба, дешавају се слич-
ни случајеви, Поједини родитељи,
не водећи довољно рачуна о својој
деци, упућују их да се играју на у-
лици и на тај начин омогућују не-
срећне случајеве.
Ускакање и вешање на трамваје

и остала возила доводи до честих
повреда и смртних случајева, Сма-
трамо да би надлежни органи вла-
сти требало да предузму што оштри-
је мере према грађанима који чине
ове преступе, Ово нарочито важи за
ускакање у трамваје. Није реткост
да на колима трамвајских линија:
број „десет", „два" и „шест“ висе
„троздови" путника, Дешава се да
појединци тако ударе о електричне
стубове или паркирана возила. Та-
ко је погинуо седамнаестогодишњи
ученик Саво Михаиловић. Иако су
кола била у покрету, он је покушао
да ускочи и остао је на месту мр-
тав, Вешајући се на трамвајску па-
пучицу теже су повређени од вози-
ла, које је било прописно паркира“
но у Улици Народног фронта, Ђор-
ђе Марковићи Адем Лазарем. Ови,
као и низ других примера, показу-
Ју да поједини грађани не поштују
прописе о забрани вешања и уска-
кања у возила, која врше превозну
службу по граду. Исто тако, показу-
је да надлежни органи власти нису
предузели довољно оштре и енер-
гичне мере против несавесних гра“

ђЂана.

О  непоштовању саобраћајних
прописа од стране појединих шо-

фера доста је писано, Указивано је

на потребу предузимања мера, ко-
је ће спречити брзу и непрописну

вожњу, управљање  неисправним

колима и без шоферских исправа,

У пијаном стању и тако даље.

Од укупног броја саобраћајних

несрећа 148 је проузроковано не-

прописном вожњом, 72 због велике

брзине, 22 случаја услед неисправ-

ности кола, и 14 услед пијанства

шофера. Известан број судара и га“

жења дошао је као последица тога

што шофери нису имали потребне

исправе, Многа предузећа дозвоља-

вају нестручњацима да терају кола,

иако за то нису овлашћени. Тако је

у кругу Клиничке болнице Стеван

Грнчић, иако није имао дозволу за

терање трицикла, пошао са овим по

храну, и изврнуо кола, у којима су

погинула два лица, а двоје су теже

рањени. Иако се често и оштро ка-

жњавају, шофери још увек возе

претераном брзином. Тако је 29 ма-

ја дошло у Земуну до саобраћајне

несреће, у којој су четири радника

теже повређена.

Сви ови примери показују дами

грађани и возачи морају посветити

више пажње приликом преласка

улица, и вожења кола. Исто тако,

надлежни органи власти морају

што оштрије кажњавати све прекр-

шаје саобраћајних прописа. Само

на тај начин број саобраћајних не:

срећа смањићесе.

 

Лрерлози рађана.

за уређенији
Београд

У оквиру велике акције за уре-
ђење града много штошта у Бео~
граду добиће нов, чист м уређен
изглед. Међутим, не би требало да
се заборави још нешто, што доиста,
ружи наше улице. То су прљави,
неуредни и обијени камиони, који
саобраћају нашим булеварима и за
државају се испред наших предузе-
ћа. Због тога сматрам да би треба-
ло посебну пажњу обратити негова-

њу и ових наших возила, Јер није
довољно да у реду буду само фа-
саде кућа, излози, тротоари, коло-
вози, као и сви комунални објекти
у граду, — нужно је да се уреди све
оно што се уредити може, '

П. Јовановић

ж

ОЗНАТО је да Београд засада
не обилује парковима. Због то-

га се дешава да сви они, који би
хтели да се освеже м одморе у зе-
ленилу, немају места где да седну.
Ово је погоршано због тога, што
наши паркови и скверови оскудева-

ју У Клупама. Међутим, да би се
пружила прилика свим нашим гра-
ђанима, жељним предаха, одмора и
освежења да седну, требало би по-
ставити већи број клупа, једностав-

није израде. Тако, на пример, у Бо-

 

 

 

таничкој башти, у коју, пред испи-
те, студенти радо долазе да уче, јер
је мирна и хладовита, могле би се
поставити клупе од брезових обли-

ца, чија израда не захтева нарочи-
то велике издатке. Исте клупе мо-
гле би се поставити и по споредним
стазама Малог Калемегдана, као и
по скверовима у разним деловима
града. М. Грујић

  
"трола—аутомобили за децу, израђени у Градском електро-машинском предузећу

ЈОШ ОВОГА ЛЕТА...

ЗАБАВНИ ПАРН
на Калемегдану пружиће разоноду

нашим трудбеницима
ОСЛЕ рада одахнути, освежити
се, разонодити се, жеља је свих
трудбеника, свих оних који са-

мопрегорно обављају своје послове
у радионицама, предузећима, канце-
ларијама, фабрикама. Сив они воле
шетње, излете у околину града, кра-
так програм под ведрим небом у
свако од њих радо ће се, од срца,
насмејати шали, духовитом обрту и
с детињом ће радошћу обновити ско-
ро заборављене игре из дечачког
доба. А сутрадан сви ће они поново
да се прихвате посла. Биће озбиљ-
ни, енергични: израчунаваће про-
центе и провераваће задатке, извр-
шаваће их сами и преузимаће нове.
И да би освежени, с одјецима ве-

дрог смеха у себи, пришли послу,
грађанима Београда пружиће се још
једно ново место за разоноду —
Парк забаве на Калемегдану, преко
пута Небојшине куле.
На простору који је до скора био

претрпан грађевинским материја-
лом, циглама и црепом и пун коро-

ИАААААРАА

НЕУХВАТЉИВЕ ЦЕНЕ
КОЧИЈАШКИХ УСЛУГА

ЕСТО се могу чути жалбе гра-

Ђана на сопственике теретних,
запрежних возила — кочија-

ше, како сувише наплаћују своје у-

слуге, Било је случајева да су гра-

ђани плаћали услуге више него што

је износила вредност предмета или
ствари која је превожена. Није био

редак случај да се услуге наплаћују
још и скупље, што је редовна поја-
ва код превоза дрва и угља.
Овакви случајеви су коментари~

сани на разне начине. Једни су го
ворили да се Повереништво саобра-
Ћаја не залаже за решавање тог
питања превоза, а други су тврдили
да су криви кочијаши, који се прав-

дају тиме што је „тешко издржава-
ти коње и кола“.
Како стоји ово питањег

ж

Сопственици теретних возила —
кочијаши, регистровани су код сво-

јих рејонских саобраћајних отсека
и расподељени су на рад, према ис-
правности кола и јачини коња, при-

пиланаПАЛИЛИАРМАРАРАВЕРАвативввевиивичне

Иереф и нељасшоћау рејанским народним
ИСТОЋИ и уређењу нашег

Ц града морамо свакодневно под“

свећивати све више пажње,

уколико идемо даље у остварење

задатака нашега Шлана. Новоостра-

рени задаци који означавају нове

кораке на путу у бољи, културнији

и срећнији живот, захтевају да се

и овако важном питању, као што

је чистоћа града и његово уређење,

посвети много више пажње.

Што се тиче чистоће, ту нарочи-

то треба обратити пажњу, устано-

вама и надлештвима. Посебно вели-

ка пажња треба да се посвети чи-

стоћи оних установа кроз које сва“

кодневно прође по неколико стоти-

на наших трудбеника. То су наши

рејонски народни одбори и друге

рејонске установе, преко којих су

широке народне масе свакодневно

у контакту са нашим народним

властима. Такве установе, осим тд

га, морају бити лепо уређене, тако

уређене, да се у њима људи осећа-

ју пријатно и да у њима виде сво-
је народне установе.

Како уређењу рејонских устано-
ва, тако и њиховој чистоћи, до сада

није посвећено много пажње — и:

зузев појединих, Разлог за ово је

недовољна

_

контрола

—

одговорних

руководилаца над радом службе-

ника или непридзвање великог

значаја тако важним проблемима

као што су чистоћа и ред.

Х
Џођимо од зграде рејонског На-

родног одбора Првог рејона,
Од улаза у ходник зграде пада У

очи нечистоћа зидова, који су по
кривени прашином, као и сам под
ходника, Велика прашљава табла
са натписом „Извршни одбор На
родног одбора | рејона“ стоји у ход“
нику окренута према зиду уместо
да је истакнута пред зградом. На-
слов на табли може се прочитати
једино ако се табла окрене, Исто
тако, велика табла, на којој је при~

 

садврмллља
казан распоред канцеларија, по-

крива једна врата у дну ходника

иза којих се налазе гомиле ђубре-

та, отпадака и око десетак комада

канти за ђубре — празних, које би

могле корисно да се употребе.

Степенице, које воде на спрат,

ограда, прозори, као и зидови, тако-

ђе су прљави. Неколико старих па

рола су једини украс зидова.

жХ
 аолааа

ДА СЕ УНЛОВИ

 

преко
пута Југословенског драмског позоришта,
На почетку Његошеве улице,

стоји искривљен и зарђао рекламни
стуб, који не служи, а нема ко да га
уклони,

  
У згради Народног одбора Другог

рејона наилази се на исту слику.
Под се нередовно пере, прозори пр-
љави. По зидовима застареле паро-
ле. Пред канцеларијом секретари-

јата лежи поломљени намештај —
две-три поломљене столице. ШПљу:
васнице нехигијенске и нечисте.

ж
Нечисти ходници и намештај по

њима дочекују грађане и у згради

Народног одбора Четвртог рејона.

На прљавом сточићу за услуге гра-
ђана стоји неколико комада зарђа-
лих кламфи,. Табле за обавештења
нема,
Пљуваонице нечисте и загађене.

ж .

У згради Народног одбора Петог
рејона — било са ког улаза да се
уђе, види се исто тако прљав под
просторија и ходника. Шаркетиране
просторије, које би нарочито тре-
бало уредити, јако су прљаве. Сте-

пенице, као и ограда, исто тако,
прљави. Осим тога, један део сте-
пеница је без ограде.

ж
Као пример уредности може се

узети зграда Шароднпог одбора Ше-

стог рејона, Просторије и ходници

ове зграде су уређени, а чистоћа је
увек на завидној висини.

Зграде осталих рејонских одбора
требало би исто тако да буду уред-
не и чисте. Зато је потребно да се
после завршетка радног времена
просторије и ходници оперу и очи:
сте. Са зидова се може врло лако
скинути прашина, а прозоре је, та-
кође, лако очистити.
Што се парола тиче, њих треба

мењати, тако да се не виде још у:
век неактуселне пароле посвећене 1
мају, ХТитовој штафети, борби про~
тив туберкулозе, недељи саобраћа-
ја, док на дан 27 маја ни у једној
згради рејонског одбора није било
пароле посвећене изборима за на-
родне одборе, =

Зидови исписани оловком.“

вредним предузећима или продавни-
цама „Огрева“. На тај начин, они су
добили своја радна места на којима
морају свакодневно бити. Али то се
у пракси не спроводи, Услед недо-
вољне контроле доласка кочијаша
на своја радна места, код појединих
продавница „Огрева“ често нема ни
једног кочијаша са тог радног ме-
ста, тако да су грађани принуђени да
са улице доведу првог „слободног“
кочијаша који, наравно, не приста-
је да вози ни по каквој тарифи, већ
по „слободној" погодби,
Да би се регулисало ово питање

потребно је да службеници у про-
давницама „Огрева“ не издају дрва
оним грађанима који нису уплатили
и кочијашке услуге, а што би тре-
бало претходно да-се изврши. Зато
је потребно да Повереништво сао-
браћаја обезбеди довољан број пре-
возних средстава, тако да грађани
не би били принуђени да траже
„слободне“ кочијаше. Уколико би се
обезбедио довољан број кочијаша
на продавницама, где увек има др-
ва, и уколико би се службеници „О-
грева“ придржавали предвиђеног
реда приликом издавања дрва, било
би отклоњено то да се грађани мо-
рају погађати и скупо плаћати ко-
чијашке услуге.
Поред тога, нужно је да Повере-

ништво саобраћаја обезбеди спрово-
ђење у живот тарифе ИОНО-а од
октобра 1949 године о кочијашким у-
слугама код превоза угља и дрва.
Том тарифом предвиђен је како у-
товар тако и истовар превезене ро-
бе. Поменута тарифа предвиђа сле-
деће награде за услуге;

ЗА УГАЉ
1 тона до 500 метара — 138 динара
1 тона до 5 км — 400 динара

ЗА ДРВА
1 кубни метар до 500
метара — 90 динара

1 кубни метар до 5 км — 180 динара

     Статистичке

СЛИЧИЦЕ
ај

БЕОГРАД је данас претворен у
огромно радилиште, У њему се гра-
де преко 800 зграда. које би, да су
на једном земљишном комплексу,
претстављале читав један мали
град. Само број станова који се са-
да гради износи око 8.400. Од тога се
гради 2.800 станова у Новом Београ-
ду, а У другим крајевима Београда
гради се 1.000 монтажних и 4.600
разних других станова.

ж ж ж

ПРОИЗВОДЊА грађевинског ма-
теријала у Београду изискује наро-
читу бригу Народне власти обзиром
на Нагли развој грађевинске делат-

  

   

ности у нашем главном граду. Тако.
на пример, док је у 1947 години, по-
ред других грађевинских артикала,
произведено преко 39 милиона ко-
мада цигала, 5.828 кубних метара
ломљеног камена и туцаника, 3.479
комада врата и 5.886 комада прозо-
ра, у 1948 и 1949 години произведе-
но је преко 53 милиона комада цига-
ла, близу 58 хиљада кубних метара
камена, 24.093 комада врата и 17.390
комада прозора, у

ва, неугледан и ружан, обављају се

већ радови. Он ће се преуредити и
од њега ће се начинити угодно од-
маралиште, за забаву грађана и њи
хових малишана. Са коликим ће,
само, задовољством најмлађи станов-
ници града шетати и играти се у ве-
ликом забавном парку!
Уместо стоваришта пуног праши-

не биће ту мали град с много љу-
љашки и дрвених коњића. У њему
ће се налазити и рингишпил, дечији
бицикли, можда и тобоган, а у са-
мој средини парка, на великој пи-
сти кретаће се петнаест  разнобој-
них трола-аутомобила за децу и —
одрасле. Плави, црвени, зелени, си-
ви мали аутомобили превући ће си-
гурно, пре свих, наше најмлађе, али
ко и од старијих неће с задовољ-
ством сести у та мала кола!
На површини од преко 15.000 ква-

дратних метара, колико ће парк за-
хватити, Повереништво за културу
и уметност Извршног одбора Народ-
ног одбора Београда подићи ће око
25 забавних објеката, које већ изра-
ђују многи стручни радници по на-
шим радионицама.
Кад се буду заморили од игара и

веселе буке, грађани ће потражити
и освежење. Наћи ће га у самоме
парку, у павиљону с посластичар-
ницом и у оном за продају освежа-
вајућих пића, а најмлађи посетиоци
поћи ће до дечјег ресторана.
Многи од ових будућих посетила-

ца забавног парка учествују на ње-
говом подизању, Чланови Народног
фронта и омладинци Београда свако
поподне долазе на радилиште и при-
премају терен за будући парк. До
сада они су дали око 9.000 добро-
вољних радних часова — свој при-
лог који убрзава дан када ће парк
бити завршен,

Дару
ОПЕТ СТАРИ ПЛАКАТ

ћ РОШЛИ су избори за народне од“
' боре у нашем граду, али на фаса-'

дама наших кућа и плотовима о
„стали су изборни огласи са именима
кандидата и предизборни плакати. И-
ако се, после ових важних догађаја, ко»
ји су праћени лепљењем плаката, скре-
ће пажња одборима основних органи“
зација да организују скидање плаката,
још увек се, не само по зидовима п
плотовима, већ и по многим запуште-
ним нзлозима, могу наћи ове већ по»
жутеле, неактуелне хартије,

   

Сметрам да би требало задужити иста
лица, која лепе плакате, да пх п ски.
дају кад постану неактуелне. ,

ТЕРА М,
ж

ПОЉСКО ЦВЕЋЕ У ГРАД-
СКИМ ЦВЕЋАРНИЦАМА
5452 ко је, вративши се са пзле-

та, донео пољско џшвеће и ставио
га у воду да освежиодају, могао је
да закључи да се то пољско цвеће
дуже држи, наравно под условом да се
вода свакодневно мења. Оно је обично
свеже много дуже него баштенско, кул-
тивисано цвеће, а не може се ргћи ни
да му по лепоти и декоративности у“
ступа. На нашим пијацама су се, у
последње време, појавиле ките пољског
џвећа, које је, оправдано, знатно при“
ступачније за куповину, с обзиром да
се за његов пораст није улагао никакав
груд н да је сав посао био — убрати та
са ливаде.
У Загребу п Љубљани пољског цвеђа

има по ивећарниџама у граду, што
отвара могућност и онима који, хранећи
се по метзама, не одлазе на пијацу,
да га набаве у поподневним часовима,
Са друте стране, појава пољског цвећа
У градским ивећарницима, регулисала п
цену овом цвећу и на пијапама, где
су с времена на време кад је пвећа ма“
ње, цене код сељака сувише високе,
У сваком случају пољско џвеће бп

употпунило повремено оскудан асорти-
ман у нашим цвећарским продавни“
цама,
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– ПРЕГЛРО ЗАОЧАЈИА
РОНОТОЛТАКНН

ПОГИБАЈО
о

ОПТУЖБЕ ПРОТИВ
КЛЕМЕНТИСА

И ДРУГИХ ПРВАНА
КИ СЛОВАЧКЕ

УБОКО врење које је настало у ре-
довима Комунистичке партије чЧе-
хословачке, као последица ревизио-

нистичке политике информбироовског
воћства партије, видио се испољило и

на конгресу КП Словачке који је одр-
жаван у Братислави током прошле не-

деље,

Главни политички реферат на конгре-

су одржао је потпретседник _чехосло-
вачке владе и министар спољних посло-
ва Пиљем Широки. Реферат Широког

претстављао је у ствари оштру критику
КП Словачке, оптужујући њене нај-

истакнутије руковолиоце ла су спрово-
дили политику .„буржоаског национали-
зма". Тај „национализам“ према речима
Штироког, оглелао се у првом релу У
отпору који су руковолећи словачки
комунисти исптољавали према лиректи-
вама ИК КП Чехословачке и у њиховим
настојсњтимза ла спрече спровоћење од-
ЛУКА прашке влале у политички и еко-
номеки живот Словачке, Широки је да-

ље рекао ла су се резултати овог „Рур-
жоаско-напионалистичкот скретања". сем
на политичком и економском животу,
олптазили врло штетно у тпиолству му
пелокупном културном васпитењу. Жао

глатне кривте тих скретања Шипоки је

оптужио бипшет ппетселиика Словачког
већа повепеника Хусака и повереника
за просвету Новомејског.

Сличне оптужбе Гтироки је подигао и
поотив Влалимира Клементиса. бившег

министра спољних послова, који је Сло-

вак и који је пре лва месеца изненала
потнеп оставку .из злпавствених разло-

га". Клементис је оглашен за „класног
непријатеља" јер је био нелојалан пре-

ма Совјетском Савезу. Широки је Кле-

ментисово скретање с партиске линије

повезао са скретањима ЖХусака и Ново-

мејског, јер отпор према партиској цен-

трали у Прагу и нелојалност према Со-

вјетском Савезу потичу „из истог ко-

ренга". Према писању чехословачке

шттампе оптужени су признали грешке и

молили за опроштење. Листови су обја-

вили „покајање“ Хусака и Новомејског,

али не и Клементисово. За Клементиса

је само саопштено да његово правдање

конгрес КП Словачке није усвојио.

Сем ове тројице у нови Жентрални ко-

митет није изабран ни Карл Шмитке, ло-

садашњи претселник Словачког народног

већа. Шмитке је такође оштро критико-

ван на конгресу.

(0 организационим питањима говори“ је

генерални секретар КП Словачке Стефан

Баштовански, Баштовански је указао на

„многе пукотине" које постоје у партији

и на слабу активност већине партиских

функционера због чега опада утицај

партије на радничке масе. Он је изнео

да многе општине у Словачкој још не-

мају месне организације и да се за „по-

следњих 12 месеци у чланство пријавило

само 522 лица". Баштовански је саопштио

да ће ове јесени бити спроведено „ново

генерално проверавање чланства“ како

би се партија очистила од „девијацио-

ниста разних врста" које ранија чишће-

ња нису обухватила,

У вези са наговештеним чишћењима
карактеристично је да се у целој Чехо-

словачкој предузимају ванредне мере

предострожности, Пре неколико дана че-

хословачка влада донела је одлуку о
образовању Министарства јавне безбед-

ности које ће функционисати поред Ми-

нистарства унутрашњих послова. За ми-

нистра јавне безбедности постављен је
Копшива. Министар унутрашњих посло-

ва Носек изгубио је тиме власт над по-
лицијом. Носек је био у блиским при-

јатељским односима с Клементисом, док
је Копшива најуже повезан са сада-

шњим претседником владе Запотоцким.

ЈУГОСЛАВИЈА СЕ ЗАЛАЖЕ
ЗА ЈАЧАЊЕ МЕЂУНАРОДНЕ

КУЛТУРНЕ САРАДЊЕ
ВОГОДИШЊОЈ генералној скупшти-
ни Унеска, која заседава и Фиренци,
придата је нарочита важност,

Унеско — Међународна организација за
унапређење просвете, науке и културе
— основана је пре пет година на иници+
јативу Уједињених нација. Један од ини-
цијатора њеног оснивања била је и Ју-
гославија. Али у току своје досадашње
активности, нарочито у првим годинама
постојања, Унеско је показивао тенден-
ције да се претвори у орган једне групе
западних сила, нарочито великих сила,
за спровођење неке њихове „светске
културне мисије“ према малим народи-
ма. Разлика између великих и малих, из-
међу „водећих" и „зависних" нација по-
чела је да се испољава и у овој органи-
зацији. Југославија је одлучно  устала
против оваквих тенденција. Њени деле-
гати па свима досадашњим састанцима
указивали су на једнострано обележје
које Унеско добија, а које се супротно
духу и слову њеног устава м које омета
и слаби њену културну делатност на ме-
Ђународном плану. Критика југословен-
ских претставника није остала без деј-
ства. На захтев више делегација решено
је да се на овогодишњој скупштини У
Фиренци подвргне _детаљној дискусији
целокупан досадашњи рад Унеска, из-
врши преоријентација и изради нови про-
грам, Скупштина је почела прошле не-
деље и трајаће све до половине јуна.
Југословенска делегација узима актив-

но учешће на скупштини. Већ на првим
седницама она је, указујући на недо=
статке у досадашњем раду, учинила 'не-
колико конкретних предлога у сврху
ефикасније делатности Унеска. Нарочито
је живо интересовање изазвао предлог
наше делегације да се Унеско јаче анга-
жује у борби против опасности и пси-
хозе рата. Југословенска делегација је
предложила да Унеско упути апел сви
ма организацијама и истакнутим лично-

стима које делају на пољу просвете, на»
уке и културе да узму активно учешће
У раду на консолидацији међународног
мира, успостављање чврстих основа за
интелектуалну сарадњу међу народима,
Секретаријату Унеска ставља се у ду-“
жиост да организује и сазове специјал-
ни конгрес интелектуалне сарадње за
мир. Задатак би био овог конгреса да
одлучно осуди све претње ражом, ма с
које стране потицале, и да допринесе ја-
чању међународне сарадње на бази је-
днакости великих и малих народа, зала-
жући се за пуно поштовање независно-
сти и слободе културног развитка свих
народа. Док су претставници ведиких
западних сила, које су досад дириговале
овом организацијом, прилично резерви-
сане према југословенском предлогу, он
је врло повољио примљен код делегата
малих народа. Изузетак, наравно, чине
делегације информбироовских земаља
које се и на скупштини Унеска негатив-
но односе према сваком конкретном
предлогу за унапређење истинске међу-
народне сарадње, ко.
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Лозоришње

ред премијеру
три Чеховљеве једно“
чинке у Београдском
драмском позоришту
у Београдском драмском позори-

шту спрема се шеста премије-
ра у овој сезони, Три дела до-

маће литературе „Подвала", „На-
родни посланик", „Ватра и пепео",
два енглеске „Како вам драго“,
„Занат госпође Ворн" и једно руско,
што је сад у припреми, три једно-
чинке А. П. Чехова, велики је и
значајан напор младог и тек опро-
баног ансамбла Београдског драм-
ског позоришта, коме је ово прва
комплетна радна сезона.
За шесту премијеру, која ће бити

 

· изведена средином овог месеца, у-
зете су три једночинке Чехова
„Медвед“, „Свадба: и „Механа“
(„На главном друму. Чеховљев
театар је велики театар. Колико је
он својим драмским делима допри-
нео уметности глуме показују сва
прва револуционарна открића Ху-
дожественог театра. Сви теоретски
проблеми позоришне уметности,
чију је обраду дао систем Стани-
славског, нераздвојно су везани са
Чеховљевим текстом, јер на њему
и почивају. Овако дубску везу са
художественицима диктирао је ре-
ализам сцене Чеховљевог драмског
активитета с којим су художестве-
ници избацили са сцене и последњу
натуралистичку парчад. Сам Стани-
славски писао је о Чехову: „Чехов
подједнако влада на сцени и спољ-
ном и унутрашњом истином, Он је
појачао и продубио наша знања о
животу предмета, гласова и свет-
лости на сцени, који у театру, као
им У животу, имају голем утицај на
човечју психу".

Сем тога, Чехов је извор, неисцрп-
ни материјал, за своје драмско
стварање нашао у једном друштву
које је у распадању, у изумирању
једне класе, и то му даје посебно

обележје изразитог друштвеног дра-
матика који је јасно сагледао и у
свом делу оживљавао предреволу-
ционарно таласање немира, сломо-
ва и чежњи. И ове једночинке
кратки и језгровити су одломци из
тог живота. Утолико ће то бити
озбиљнија проба нашег младог ан-
самбла, који треба да покаже овом
приликом да ли ће моћи да негује
са успехом и класичну руску лите-

ратуру.
Једночинке су у режији Предра-

га Динуловића. У „Механи" Борцо-
ва игра Милан Вујновић (у алтер-
нацији М. Пузић), Мерика Сима
Јанићијевић, Саву богомољца Мио-
драг Волић, Феђу Милан Пузић,.
Кузму Милан Живковић, Марију

Олга Ивановић. У „Медведу" игра-
ју Азалија Џачић и Татјана Лукја-
новна (Јелена), Теа Тадић и Пре-
драг Тасовац (Смирнова)-и Драго-
љуб Јовановић (Лука). У „Свадби"
наступају Милица Бошњаковић,
Бранко Јовановић, Бранко Ђорђе-
вић, Мика Науновић у алтернацији
са Исаком Амаром, Слободан Стоја-
новић и други. Сценограф је Сава
Рајковић.

СОЈ
против изазивача инци-
дената на нижеразред-

ним утахмицама
Једна од битних карактеристика

нижеразредних фудбалских сусре-
та пре рата је велики број инциде-
ната (туча играча на терену, непо-
штовање судиских одлука, упади

публике и др... Данас, овај је број
смањен и све се ређе јављају пре-
ступи играча и функционера. Ме-
ђутим, још увек се у појединим су-
сретима могу видети (у мањем бро-
ју него прошле године) разни инци-
денти које најчешће проузрокују
стари клубаши.

Као пример и случај који треба
најоштрије осудити, може да послу-
жи инцидент који се десио на пр-
венственој утакмици Првог разре-
да између Радничког (Земун) и Но-
вог Београда. Захваљујући слабој
организацији, сусрет (организацију
је имао Раднички) је почео са вели-
ким закашњењем. Када је делегат
(Раде Радовановић) после сусрета
затражио од благајника обрачун
прихода од утакмице, овај је то од-
био да учини. За све време разгово-
ра између благајника и делегата је-
дан члан управе Радничког псовао
је судију, а делегата свом снагом

ударио у леђа и покушао да увуче
у собу чувара игралишта и да, како
је изјавио, обрачуна се са њим. Овај
случај захтева посебну пажњу и
стога је потребно предузети нај-
оштрије мере да се преступници
казне и да се убудуће не би догађа-
ло слично, што је чест случај на
овом игралишту.

Поједини чланови управе друшта-
ва и функционери још увек не схва-
тају своју васпитну улогу, не схва-

тају да њихово понашање треба да
служи за пример играчима, на про-
тив, често пута терају играче да

грубо играју, псују судије и функ-
ционере. На утакмици П разреда

Бродарац — Полет када је пао тре-
ћи гол за Бродарац, играч Полета
Душан Јовичић ударио је намерно

играча Бродарца Петра Поповића.
За све време игре секретар Полета

добацивао је међашњем судији раз-
не погрдне речи. После утакмице он

је напао аут-судију и ухватио га за

уста говорећи му да ће га пребити

и да му је то последњи пут да суди.

 

 

,

„слутња,

 

 
Фолклор мултурно-уметничког друштва „Стеван Бракус' улепшао је својим

учешћем народно весеље на дан избора

»Стеван Бракус«
на Доугом републичком фестивалу

[ПОСМАТРАЈУЋИ Други репу-
блички фестивал у целини, за-
пажа се да сва друштва скоро

подједнако располажу талентова-
ним аматерима и да су сва достигла
такав извођачки ниво, да се само
захваљујући неједнаким  могућно-
стима за рад и већој или мање спо-
собности „стручних руководилаца,
могу одвојити једнз од другог по
вредности изведеног програма. Од
шеснаест друштава издвојила су се
три, „Абрашевић" и „Бранко Цвет-
ковић" из Београда и „Светозар
Марковић“ из Новог Сада, која су,
ионако била фаворити, и заузела
прва три места.
Можда за хладно критичарево

око нису били значајни услови и
могућности под којима су нека дру-
штва наступала, јер се — што »>
правилно — тражио искључиво
квалитет, За оне, пак, који посма-
трају са више страна развитак у-
метничких друштава без сумње је
најинтересантнији успех постигло
друштво које је као треће репре-
зентовало Београд на републичком
фестивалу — „Стеван Бракус".
Својим интензивним радом још од
октобра 1949 године, када се сазна-
ло за мајски фестивал, „Бракус" је
сав свој рад концентрисао на при-
премање за рејонско и градско так-
мичење. А то је баш падало у вре-
ме кад су се чланови вратили са
летњих акција. Без одмора, радни-
ци из Бродаре, Фабрике шећера, За-
вода за израду новчаница, метал-
скот предузећа „Пролетер" и дру-
гих, окупљени у свом уметничком
друштву, одмах су почели са про-
бама хора, фолклора, тамбураша,
драме и других секција, Пробе су
редовно одржаване три-четири пута
недељно, тако да „Бракусу" није
бид потребан кампањски замах. по-
следњих дана пред фестивал.

Од двадесет и седам друштава У
Београду, поређаних у пет група,
„Бракус" је успео на рејонском
такмичењу да се пласира међу
шест друштава која су у градском
такмичењу имала да дају два прет-
ставника Београда за републички
фестивал. Једно од та два друштва
био је „Бракус". Оставити за со-
бом „Горана", „Јединство“, „Брат-
ство“, „Ђоку Павловића" и друга
друштва, која имају веће могућно-
сти за рад и веће услове за избор
аматера, значило је да је „Бракус"
постигао далеко више него што је
претварање његових скромних, те-
сних могућности у стварност, више
него што се могло објективно оче-
кивати. Тај вишак, то је воља и љу-
бав за уметнички живот, за који су
ниске и тесне просторије на Чука-
рици преуске,

На фестивалу ни једно друштво
није наступило под тако тешким
условима као „Бракус". Радници из
Бродаре, на пример, имали су само
толико времена да оставе алат и
да се оперу, јер је у 14.30 требало
да буду на Коларчевом универзи-
тету. Друга два беотрадска друштва
наступала су само на вечерњим
приредбама, а за друштва из уну-
трашњости и онако јесвеједно кад
наступају. „Бракус" је, међутим,оде
приредбе имао поподне, по најве-
Ћој врућини, са члановима који ни-

 

МАЛИРЕЧНИК
ПРЕСЕДАН — пређашњи, ранији слу-

чај, случај који се раније већ био до-
годио и који доцнијим сличним случа-
јевима служи као пример. Када се за
неки догађај каже да нема преседана
значи да се у историји нешто слично
није догодило Ово би се могло рећи
за информбироовску хајку против на-
ше земље, која је заиста без преседана,
за коју нема примера у историји.

ФИКТИВАН — замишљен, измишљен,
уображен, тобожњи, претпостављен.,
Значи, све оно на шта се не може си- |
гурно рачунати, што нема чврсте под-
логе, назива се фикцијом.

СИНХРОНИЗОВАТИ — дотерати, учи-
нити да две или више радњи имају и-
сто трајање, да показују исто време, да
се појављују истовремено. На пример,
слика и тон у тон-филму Уколико се
тон и слика не слажу, каже се да је
рђава синхронизација тог филма.

ИНТУИЦИЈА. — непосредно опажање,
духовно гледање, непосредно стечено са
знање, то јест оно ло кога се није ло-

шло путем искуства или размишљања;
непосредно доживљавање стварности,

„откровење које је развија из. човеко-
ве душе“; наслућивање, предосећање,

 

су стигли ни да се одморе' од препо-
дневног рада у предузећима. Па
ипак, тамбурашка секција заузима
треће место у Србији, а остале би-
вају похваљене. Ако то није имало
значаја пред критичарским оком
жириа, пред нашим осећањима и-
мало је дубоку вредност.
На једној пароли у фоајеу писа-

ло је: „Човек је по природи својој

уметник, Он свуда на овај или онај

начин тежи да у свој живот унесе

лепоту" — Горки. После „Бракусо-
вог“ наступа ове речи зрачиле су
још већом истином... дД.
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ЈА ЗАЗАШТИТУ
И НАУЧНО ПРОУЧАВАЊЕ СПОМЕНИЋА КУЛТУРЕ

(Одног који има један народ према култури често

је више одлучујући за оцену културног нивоа тог

народа од самог нагомиланог културног блага, Ми

скоро нисмо имали у културној историји имена свет-

ских размера. Ми чак до јуче, нисмо имали ни по-

шттовања према оним људима и њиховим делима који

би то, оправдано, могли да буду. А према споменицима

културе предратна држава односила се као према не-

интересантном, мртвом материјалу. Црква је, на при-

мер, зидала нове конаке, а старе, дотрајале, а ЗнениЈНа,

по својој архитектури, препуштала „зубу времена“.

Однос који наша народна држава, међутим, има

према споменицима културе показује беспримерну

бригу и за, на изглед, најситније детаље нашег па

турног наслеђа, а за крупне вредности, поготову, ар

би икад, на пример, наше средњевековне фреске иза-

звале дивљење и специјално проучавање широм света,

да није било оваквог односа наше народне власти

према овом културном благу. Зар би био основан спе-

цијалан Завод за заштиту и научно проучавање спо-

меника културе, који ових дана, навршава три године

интензивне активности, да наша Партија није насто-

јала да се сачува сваки податак из прошлости, који би

имао ма и најмањег значаја за осветљавање историје

и културе наших народа. У раду овог Завода налазимо

леп пример новог, социјалистичког односа према кул-

тури и њеним споменицима. .

По оснивању, јуна 1947, за Завод је најпрече било

да установи стање културних споменика, који су, по-

ред предратне запуштености, доживели за време рата

велика разарања. Пошто је утврђена приоритетност

најугроженијих објеката црквене архитектуре и фре-

сака, пришло се конзервирању. Културна богатства

Сопоћана, Милешева, Грачанице, Жиче и других са-

чувана су тако од зуба времена. Грађевине су заста-

кљене и направљени вертикални олуци, без којих је

раније прокишњавало. У Градцу, задужбини Стевана

Уроша 1 и Ђурђевим Стубовима, страдалим од бомбар-

довања, одмах су још конзервиране фреске и учврш-

ћене арматуре у луковима.

Истовремено се отпочело са конзервирањем и ре-

стаурацијом у Београду. Тако је конак кнегиње Љу-

бице, запуштен у току рата, рестауриран по предратној

рестаурацији Пере Поповића, А 1948 године рестаури-

ран је Доситејев лицеј са оџаклијом, у коме је данас

смештен Музеј Вука и Доситеја. Завод је при овим ра-

довима настојао да обезбеди грађевини издржљивост

и дуготрајност, Малтер је био скинут до цигле и при

поновном малтерисању и осталим спољним и уну-

трашњим радовима радници су ручним радом, без упо-

требе шаблона, очували извесну примитивност и ра-

павост зидова и стропа. Обновљена је и кућа у Јевре-

мовој број 19, у којој данас раде неколико познатих

ликовних уметника, Пјер Крижанић, Боднаров и други.

 

СТОРИЈА. света није ишла.на руку Буди бакалину —

Делдбусв.
цаног директора и његовог простосрдачног лица које је ва-

срасада је окречена нановои изидан оградни зид, којим

је кућа спојена са Доситејевим лицејем. Тако ће бити

сачуван један интересантан стари кутак Београда,
Тулбе на углу Југовићеве и Вишњићеве такође је

било запуштено, нарочито кров. Данас га можемо ви~

дети са новопокривеним кровом, штокованом фасадом

и оправљеним дрвеним прозорима, Извршена је и ре-
стаурација свештеничке куће уз Топчидерску цркву,

Поред отварања трема са улазом и окивања врата

старинским кованим ексерима са главом, примењена

је нова метода у малтерисању. Више се неће морати,

као раније, сваке године да крече зидови разним бо-

јама, јер је при новом малтерисању свеж малтер би

помешан са бојом.

Под заштиту Завода стављена је Барјакли-џамија,

Амам кнеза Милоша, Споменик кнеза Михаила (ба
евентуалним премештањем), стари Универзитет, Кнез

Милошева чесма, његов Конак и црква, споменик па.

лим борцима 1806 у Карађорђевом парку, иконостас

Саборне цркве, који је радио Димитрије Аврамовић џ
други архитектонски значајни споменици културе, у
Крагујевцу ће ове-године бити рестаурирана једина очу.

вана кућа из комплекса зграда дворца кнеза Милоша,

а у низу других градова отвориће се у старинским ку-

ћама градски и обласни музеји. Богородица Љевишка,
У Призрену, која је за време Турака претворена у џа-

мију, добиће опет своје првобитно лице у византиском
ређању камена и опека. Поново ће заблистати једин-
ствен у свету натпис од истурених опека над олтар-

ском апсидом, који казује када је и ко подигао Бого-

родицу Љевишку. Слични натпис налази се још једино
на кули Деспотовој у Смедеревском граду, који ће,

такође бити рестауриран, а град конзервиран,

Од коликог ја значаја постојање Завода за з38-

штиту споменика културе, нека примери сами говоре,

Типичан пример балканских профаних грађевина по-

четком Деветнаестог века, и једини у Београду, Ичкова

кућа (7 јула број 8), срушена је пре оснивања Завода.

А из ње би се могао видети делимично и начин живота

имућних грађана оног времена. Или, Београдска твр-

ђава због разних парковских потреба изгубила је уне-

колико своје првобитно лице. Тако је без студије ре-

стаурирана Шешир кула до Калемегданске терасе,

Даље, од четрдесет џамија у Београду, које наводи Ев-

лија Челебија, турски путописац почетком Седамна-

естог века, сачувана је само једна ('). Само, се осни-

вањем Завода, тојест у крајњој линији настојањем на-

родне власти, могло да спречи даље пропадање зате-

чених споменика културе. А колико би се тек драго-

цених података сачувало да је овакав однос према

културним споменицима, каквог имамо данас, имао бар

мало традиција у прошлости. ит
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кола се на њему сломила. У доба капитализма био је
шегрт и учио школу живота по свима тадашњим пропи-

сима; још је газда веровао да је човек мека срца, јер му је
приликом бубетања штедео — главу. „Али ћу од њега ство-
рити човека!“ псовао је крволочни педагог. Он је неште~

димице давао часове како се игра пипиревка, и Буда се из-
вежбао да везе као чигра и извија гласове попут гугутке-

попричекао је док није постао свој госа-и спечалио ду-
ћанче, негде иза такозваних божјих леђа. Стекао је. шегрта
и — чувао му главу. Посао је, како се то каже, кренуо, те

се и он бацио на бившу божју работу да ствара човека
према своме сподобију.

И мало-помало, баш некако пред рат, приближио се са-
мом центру, такорећи, једном ногом крочио на Теразије. Са
свога дућанског прага на Варош-капији уздрхтала срца је
погледао узбрдицу Поп-Лукине улице, слику свога успона.
Тим правцем утрвен. је био пут до трокатнице, угледа У
друштву и користи која отуда проистиче.

Али кад је неко баксуз... устреба Немачкој животни
простор! Оно, рат не погађа толико трговину, може добро
да се ради — само не ваља што онолико убијају свет, па
се Буда све прибојавао нечега и био бесан на себе сама'што
је — кукавица... Ако. је. нешто и „скунаторио“, кријући
своје послове као змија ноге, после' ослобођења (које се не
би могло тако назвати — с трговачкога гледишта) морала. се
грицкати уштеђевина. Па онда, она замена новчаница, и такве
ствари...

Стиснуо је зубе и прозебле душе продавао рациониране
артикле — заувар је, дај шта даш. Више се није морало
обигравати око муштерије, али му је, услужност толико пре-
шла у навику да је њоме умео да изражава и своју срџбу,
па чак и злехуду наду у нешто што су ревносно обећавали
они који су пали с мало веће висине него он. Кад га спо-
падну сиње мисли, све пршти по дућану „Извол'те, госн ком-
шија!“ „Молим, госн комшија!“ иако је ископнела сва
топлина у гласу. Оно „гос'н“ гдекад је заменило „друже“,
али се упорно одржала у дућану праисконска парола „Част
свакоме, вересије никоме“, Истина, не баш никоме.

У тим тешким временима, тешким по трговце, Буда се
Клонио начела „рескир профитир“ јер се ужасавао судског
колегијума, па му је испод тезге било мање-више празно.
Празно се и проводио; иза оне пословне услужности и спрет-
ности у мерењу уствари је буктао немир у Будиној души.
Његове веверичје очи трептале су сетно, а разговор у радњи
све се више сводио на купоне, конзерве и следовања. Тешка
патња притискивала га је као преса. И бар да се могао испо-
ведити пријатељу, попу или адвокату!

Свако вече кад спусти ролетне и остане сам у радњи, ба-
калин Буда загледа кутке и закутке, увери се да никога нема
испод тезге, и онда, као лопов који пати од мане срца, 60-
гобојажљиво се пришуња својој рођеној каси, извади отуда
неки замотуљак и хитро га стрпа у недра.

Замотуљак је испрва држао у каси, док није чуо да је
негде обијена каса, па га је пренео кући м грејао под собом
У сламарици од морске траве. Ту није сувише безбедно —
може се запатити миш, а непријатна је и она изрека о чу-
вењу пара у сламарици. У пећ да стави — превариће се
једног дана и креснути ватру. Опет се замотуљак нашао У
каси, јер касе не обијају свима, али ту није смео заноћити:
увече је напуштао челик и одлазио у морску траву. Врата
на стану била су појачана патент-бравом и рајбером, али,
крај свега тога, Буда се ноћу трзао и завлачио шаку у сла-
маричин трбух. Дешавало му се да не напипа одмах и онда
би се тако грозничаво рашчепркао да је кијао од прашине.
Дунст-папир који је обавијао садржину замотуљка био је
све загаситије прљав и једном је потсетио Буду на зако-
пано благо. А, не, он је огорчени противник закопавања:
таман посла, ухвати га мемла па иструлм, а може и нека
радна акција да му дође главе. Мучни би били дани и ноћи
после тог растанка. Никако у земљу!

У једном друштву причало се шта је тамонеком шпеку-
ланту открила милиција — и сад нагађања: колико ће из-
вући... Буда се врло нелагодно осећао слушајући те приче,
а кад је излазио из кафане замало се није сударио с јед-
ним пролазником: био је то милиционар. Отада се клонио
милиционара.

па ипак, није се могло избећи... У радњу је ушао млађи
милиционар и упутио се право Буди. Измучено бакалско
срце закуцало је као будилник и могло се лако десити да
зазвони и ода целу ствар.
— Молим лепо, шта желитет — успео је Буда некако да

се растопи; с љупко искривљеним вратом и склопљеним ру-
кама као кад се пљеска на концерту.
— Имате ли дунстпапира7т — изговорио је милиционар гле-

дајући га испитивачки,
Буда је скоро обамро. Пошто и милиција зна за. дунст-

папир, не остаје ништа друго него да призна и преда за-
мотуљак. У ваздуху се створио кобни сточић, а на њему гори
судска свећа. „Закуните се!“
— Треба ми само четврт табака — допуњује муштерија.
УХ, тачно су обавештени!“ забрујало је у Будиној глави.

Срчани будилник био је навијен за тај тренутак. Да, али бу-
дилник може да се врати, може то човек бар да покуша...

И Буда је покушао. Просто се направио луд и изнео оби-
чан табак чистог дунстпапира.

Шта се сада догодило! Милиционар је узео свитак, платио
и отишло, Али једно је било јасно: мотре на њега, искуша-

"вају га. МИ као што се после показало (нико није долазио),-
ту акцију су водили систематски заобилазно.

Буда је све страсније слушао приче шта су код кога шпе-
куланта пронашли,где је крио и денуо, замерао њиховој так-
типи, а у својој радњи све вишетонуо у неки чудан дремеж |
и будне снове.
— шта има новог —. зачује изненада рапаво шиштање бив-.

шег директора банке од прекопута, који је реч „ново“ изго-
варао са блаженом подмуклошћу.

Потапшто га је комшија по рамену, чиме га раније никада
не би удостојио, и Буда се враћа из стања обамрлости, прав-
дајући, се замишљеношћу и бригама," |
— А, не знам, тостм комшија, нисам слушао скоро...
И онда би му гос'н комшија наћућорио краткоталасне ве-

сти са дугим дометом. У ваздуху. с-оне стране, и у уху, с
ове, увек је струјао оптимизам, који је за тренутак понер
и. Буда на својим ваздушастим крилима,;ма да се гадио отр-У ма 4 Ни аи пр ЊЕ пари : коу 1 3     

 

· чаршију. У његовој тлави одједном

пило за разменом нада. Директор је био, просто-напросто,
недиректорски бљутав и тешко се могло веровати да ће баш

због њега правити ту грдну тарапану у свету. Е

Зрачак је нестао у Будиним очима чим се појавила нека

фронтовка у дућану.
— извол'те, комшинице,

бакалин, заборавивши на
старих времена. И

Шта га знаш... фронтовка има нову хаљину на бон, а

директор се офуцао као бараба. Мреш, бре, за онај замо-

туљак, а овај би га се халапљиво дочепао: дајдер, комшија,

шта желитег — пресијавао се

скори краткоталасни повратак

да поделимо, док не дође наше, па ћу с интересом вратити...

Какав интерес, где му је интерес, чију ће душу да исцеди"

Јер што тај може да поједе и попије, саклони боже!,..

— Клањам се, комшинице, довиђења, хвала лепо!

њИх, и штикле му се искривиле!“ гнушао се Буда, пун

усађене мржње према онима који немају. „Оде кривоноги

диша да слуша радио. Шта има ново7... Хоће ли бити тан-
тијема, је лиг..." .

Једног јутра Буда је, по обичају, дошао рано у радњу,

сместио замотуљак у касу и трипут продрмао браву. Тек што
је дочекао шегрта —на вратима се указаше три, необична

"тоста. '
„Комисија за преглед касе!“ премре Буда, а колена му ау-

томатски поклецнуше. Кроз прозор је дао знак да радња још
није отворена, али они нису марили за прописе о радном вре-
мену; као одговор кроз стакло је дошао кратак и енергичан
знак: да отвори! Као када је брод погођен, крманош је хтео
да полети каси и запуши рупу на боку, али је обрћући кључ
У брави осећао да је то бесмислено и да би га бура разбила
као орахову љуску.

придошлице су показале нешто написмено, ништа мање
него — решење о преузимању радње. Казали су да одмах
прелаза на попис робе и инвентара: почеће с касом, и нека
буде љубазан да им отвори и преда кључ. Крма је дала други

правац гусарском броду — предао је кључ од кога се годи-
састојао од главе,нама није одвајао, јер му се организам

трупа, удова и — кључа. Тако осакаћен, гледао је разро-
гачено како су извадили замотуљак и запитали хладно:
— шта је овот
— Које2 — дрхтао је Буда.
— Нешто завијено у масну хартију...

— Дајте да видим. — Прсти су му дрхтали. — Не знам
откуда ту.

Благо су му ставили до знања да ће сами погледати. Ра-
звили су и загледали се у чуду: унутра су се налазиле,
слепљене, повијених ивица — банкноте долара, фунти, фра-
нака...
— А-ха! — отело се у терцету.
Буда је пребледео као дунстпапир, пламен свеће лизнуо

му је поред носа, а звонце судске врбице зазвонило поред
маљавог увета. „Мир! Закуните се!“ А, не! Враћај будилник!
— Је ли то вашег — запитао је претседник комисије.
·.. Судија је читао спрам свеће: „Због прикривања стране

валута у циљу шпекулације...“
— Н-није... — гласио је одговор.
Н-није! Је ли он човек који ће ући у ред великих газда

Н-није!... Та реч је поништила све његове идеале.
— А откуд у вашој каси7
— Шта ја знам! Где бих ја држао стране паре, ко зна

какве су! Ваљда је неко подметнуо...
Претседник га је погледао некако дупло:
— Како мислите, подметнуо Обио, подметнуо читав ка-

питал, закључао вашим кључем и пропао у земљу...
— Ваљда је увребао кад је каса била отворена и стрпао...

Интрига.,..
Налаз је ушао у записник, а два члана комисије пока-

зивала су вољу да се пређе преко тога. Главно је да новац
иде Народној банци и да ће бити корисно употребљен,
— Дакле, ви одричете да је ово ваше7
„осуђује се на... година... са принудним радом..,“

одзвањало је у Будиној глави. Кад би признао, питали би
откуда му — још би неко помислио да је шпијун! Коначно се
одлучио:
— Па кад вам кажем, људи, није моје — могу у шта хо-

ћете да се закунем. А башако не верујете, а ви ми вратите..

Једва је услео да мало развуче усне. Чланови комисије
нису били неки загрижени људи да терају мак на конац.

Остало није било важно: тезге, оно мало робе, којекакве
Канте, празне кутије, прашина по рафовима, у излогу лешеви
мува.

Потонуше лађе... Све што је имао претворио је У „јаку
валуту“, иако је и то била хартија, али сама имена тих хар-
тија била су присно везана за његове предратне и ратне
снове, оне најслађе, Само, где да их пласираг — то је било
најтеже. Да купи кућу, гракнули би: А, ратна добит! — дај
да му накнадно одрежемо! Да уложи у нештог У Штат! У
шта да се уложи приватни капитал у тој новој Југославији
А није он човек који би могао, рецимо, да пролумпује своју
замуку.

По читаве ноћи није спавао од црних мисли — а како ли
ће тек без њих бити црно! Са горчином у души сећао се Будг
прошлости, набоја мгдрица, уранака и омрклица уложених
У онај поредак, и тонуо у грижу савести (шта му би да држи
у касић и жал за богатством (никад више то стећи неће!) Све
је проћердао, сад је нико и ништа — одело ће му се окр-
зати, штикле искривити... шта ће му, таквоме, и животт,.,
и шта му ту причају: да се запосли, — да спадне на соџи-
јално осигурање! Зар да потпише да никад неће бити газда»

Кључ од радње је предао, скупивши сву храброст да у
том тренутку не груне у плач, изишао на улицу и дунуо у
правцу кафане. Замало се није сударио с једним прола-Ззником. Био је то — милиционар, Буда се препао, срце му језаклапарало, али се одједном освестио: тита да се плаши, кад
више нема замотуљкат После тренутног и јаловог олакшања
осетио је ледену празнину у грудима и жељу да јаукне, Ех,
срећно је било то страховање када је скривао замотуљак1...

Ишао је низбрдо, Поп-Ллукином улицом, која, ето сад, не:
одољиво баца човека у Саву — њоме се више не избија У

је сазрела судбоносна
мисао: треба срушити социјализам! Мало даље испред себе
запази познате штикле бившег директора, који му се одједном
учини драг, онако заједно са искрпљеним лактовима, Буда
убрза. кораке, сустиже га и пријатељски Ухвати за рукав'— Шта има: ново, госн комшија Миле СТАНКОВИЋ
а

РЕМА одлуци ФИДЕ-а, У Југославији
ће се крајем лета одржати прва по
слератна светска шаховска олимпи“

јада. Под именом олимпијаде подразу-

мева се екипни турнир репрезентација
разних земаља. које се боре за олимпи“
ско првенство света. Екипе играју изме:
ђу себе мечеве на четири табле, а пр

ваком се сматра она репрезентација ко-
ја накупи највећи број поена. Свака е-

кипа се састоји из четири играча и две

резерве.
Светски шаховски савез поверавањем

прве послератне олимпијаде Југославији

одао је велико признање нашем шахов-
ском покрету. Покушај делегата ин-
формбировских земаља да се та олим•
пијада додели Чехословачкој није успео,
већ и из разлога што је Шаховски са-
вез Југославије имао приоритет пријаве,
У току овог месеца ФИДЕ ће дати оба-
вештење које ће земље суделовати на
олимпијади.
на пленуму Централног одбора Јтахов+

ског савеза Југославије, одржаном фвих
дана, донета је одлука да се олимпија-
да организује у Дубровнику и да почне
20 августа. Колико ће олимпијада траја-
ти, зависи углавном од броја екипа. У
нашој екипи ће прва три места заузети
врхунски играчи Глигорић, Пирц и др
Трифуновић. У погледу четвртог места,
као и резерви, коначна одлука ће бити
донета после течинт-турнира који ће се
почетком јула одиграти у Новом Саду.
На тај турнир ће бити позвани следе“
ћких десет мајстора: Видмар млађи, Пуц
Рабар, Костић, Милић, Тот, С. Недељ“
ковић, Матановић, Ивков и сФулдерер.
Резултат, као и квалитет партија при“
казан на тренинг-турниру, послужиће за
оцену форме у којој се сада налазе ло“
једини мајстори, па ће бити значајзи
фактор при одређивању састава екмпе,
Повги тренинг-турнира у сваком случа-
јУ долази у обзир за улазак у екипу:
Очекује се да ће се водити тешка и

узбудљива борба за назив олимписког
првака. С обзиром на велики развој ша“
ха У ФНРЈ, може се опраздано очекива“
ти да ће се и наша екипа налазити ме-
ђу фаворитима. Како се још: не зна које
ће земље узети учешћа, засад нијг мо-
туће постављати прогнозе. Ипак стижу
вести да су савези појединих држава
већ почели са тренингом својих екипа.
Међу овим земљама је и Аргентина, ко
ја има леп број првокласних мајстора.
Очекује се да ће у овој екипи на прво
табли играти велики мајстор Мигуел
Најдорф. Следећа партија, играна #з
турниру у Буенос Ајресу 1948 год. ЖУ-
во илуструје његов комбинаторни стил.

Француска партија
Ве!: Мајдогте — Сгп!: Баро у

1. е2 — е4, е7 — еб; 2. а2 — 44, 87 — 45
3, 551 — сз, 45:24; 4. 563:е4, 558 — 47; >
521 — 13, 558 — 16; 6. 1 — а3, 118 — 27
7. 0 — 0, 57 — 167; 8. 513 — е5! рев — 2:
9. 5е4:16+ (Већ је товао 1 одтаћ #т,уоуа“
4 Ккопја па 1#7.), 27:162; (Вође је БПо Ко"
пја +а61 Јоусет.); 10. Бед:! Кевит; 1
р 41 — 15+, Кет — ев; 12, ТИ — е1, 501 —
18; 13, Те1:еб! 578:е6; 14. р,83 — сб, 088 —
46; 15. јел — ћб, рет — #58; 16. Та — +
17 — св; 17. 065 — ев, тсв — 47.
Ројо%ај розје 17 рофега сгпова:
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Стти гасипа да бе розе 18. рефа, Кић
— #7 озфван ха Вецги ја. Мединт Хај
доге ва #глепадије умо Јерот котра
стога, 6;

18. Те1:еб! тав:ев; 19, Теб:ев-+, тла— 90
20. ге4д:еб+, раб:еб; 21, Тевив гтаб,

МЕ

Одговорни уредник Драгутин шолајић,
Улица Драгослава Јовановића 1-ТУ " теле“фон 20-443 + Чековии рачун 103.9060386.=Поштански фах 752 " штампарија „Бор“,— Београд, Кардељева 31. Рукописи

не враћају, '

  


